

**Protokół z XVIII Sesji Rady Gminy
z dnia 29 maja 2020 r.**

W posiedzeniu wzięli udział radni wg załączonych list obecności, p. Wójt- Henryk Szrama, p. Skarbnik- Agnieszka Kostyk, p. Sekretarz- Janina Feldmann, Dyrektor Gminnego Ośrodka Kultury- p. Anna Nowicka oraz Prezes Przedsiębiorstwa Komunalnego- p. Krzysztof Garnetz.

Porządek obrad:

1. Otwarcie obrad.
2. Sprawy regulaminowe.
3. Informacja Prezesa Przedsiębiorstwa Komunalnego sp. z o.o. w Ryczywole z działalności spółki za 2019 rok
4. Przyjęcie protokołu z poprzedniej Sesji.
5. Informacja Przewodniczącego Rady Gminy z działalności międzysesyjnej.
6. Informacja Wójta Gminy o pracach między Sesjami.
7. Informacja przewodniczących komisji Rady Gminy o pracach w okresie międzysesyjnym.
8. Sprawozdanie z realizacji Programu współpracy Gminy Ryczywół z organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami prowadzącymi działalność pożytku publicznego za 2019 roku.
9. Składanie interpelacji.
10. Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego Gminnego Ośrodka Kultury za 2019 rok
11. Podjęcie uchwały w sprawie zmian w budżecie gminy na 2020 rok.
12. Podjęcie uchwały w sprawie zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej Gminy Ryczywół na lata 2020 – 2028.
13. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie zwolnienia z podatku od nieruchomości niektórych grup przedsiębiorców w celu złagodzenia skutków gospodarczych epidemii.
14. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia programu opieki nad bezdomnymi zwierzętami oraz zapobiegania bezdomności wśród zwierząt na 2020 r. (zmiana).
15. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia bonifikaty od ceny nieruchomości zbywanej w drodze bezprzetargowej.
16. Wolne głosy i wnioski.
17. Zakończenie.

Ad. 1

Przewodniczący Rady Gminy otworzył XVIII Sesję VIII Kadencji Rady Gminy i powitał wszystkich zebranych.

Ad. 2

Na podstawie listy obecności Przewodniczący Rady Gminy stwierdził prawomocność prowadzonych obrad (obecnych było 13 radnych).

Ad. 3

Prezes Przedsiębiorstwa Komunalnego- p. Krzysztof Garnetz przedstawił informację o działalności spółki za 2019 rok.

Przewodniczący Rady Gminy: czy Pan Prezes mógłby przedstawić informację o aktualnej sytuacji wodno-kanalizacyjnej. Czy są obawy, że mieszkańcy zostaną bez wody? Jak inwestycje z poprzednich lat przyczyniły się do zapobiegania suszy w Gminie?

Prezes PK: nie ma niebezpieczeństwa, że zabraknie wody, ale musimy wykonać pewne inwestycje. Pierwsza to rurociąg do Gorzewa. Teraz wykonaliśmy tymczasowy, bo SUW nie daje rady. Po likwidacji stacji w Nininie okazało się, że źródło z którego pobierana była woda jest niewystarczalne. Postanowiono wybudować nową studnię, ale pochodziła z tego samego źródła, więc nie rozwiązało to problemu. Zatrudniliśmy firmę, która zrobiła badania geologiczne. Firma zrobiła odwierty. Na 130 metrach jest woda więc ta inwestycja jest niezbędna. Druga sprawa to Orłowo bo Gmina Połajewo wypowiedziała nam umowę o dostarczanie wody do tej miejscowości i ta woda będzie dostarczana do końca lipca. Chcieliśmy negocjować z Wójtem Połajewa, aby wydłużyć ten czas do końca roku, ale nie przyniosło to skutku. Zleciliśmy projekt. Zaraz będziemy musieli podjąć decyzję, czy czekamy na pozwolenie czy rozpoczynamy budowę bez pozwolenia.

Przewodniczący Rady Gminy: była podpisana umowa z tak krótkim okresem wypowiedzenia?

Prezes PK; w 2018 roku zostało podpisane porozumienie, w nim jest zapis, że umowa może zostać rozwiązana z trzymiesięcznym okresem wypowiedzenia.

Przewodniczący Rady Gminy: studnia wybudowana w 2016 roku, za 175.000 zł nie spełnia swoich funkcji.

Prezes PK: wezwaliśmy firmę, która to wykonywała, próbowaliśmy coś zrobić. Ta studnia nie będzie spełniać funkcji studni docelowej. Przy budowie została zmieniona technologia, zmieniono rodzaj rur i przez to ta studnia jest nie do wykorzystania. Chcieliśmy pociągnąć firmę do odpowiedzialności ale nic nie mogliśmy zrobić, bo takie dostali zlecenie.

Radna Nędza: jaki jest dzienny pobór wody w Orłowie?

Prezes PK: 10 m³ więc argument, że zabraknie wody to żaden argument.

Radna Nędza: ile gospodarstw się uchyla od płacenia? Jak sobie z tym radzicie?

Prezes PK: szczegółowo nie powiem, ale w granicach 10 %. Po wezwaniach do zapłaty pozostaje 2-3 %, które wysyłamy do sądu.

Radna Nędza: czyli nie odcinacie wody?

Prezes PK: jak mieszkaniec dostanie informację że chcemy odciąć, to płaci.

Radny Trzęsimiech: Radna Nędza odebrała mi pytanie, bo też chciałem zapytać, jak wygląda z poborem wody w Orłowie myślałem, że w Połajewie może zabraknąć wody, ale teraz widzę, że powód jest inny.

Przewodniczący Rady Gminy: w najbliższym czasie czeka nas podwyżka opłat za wodę i ścieki. Czy to jest związane z obecną działalnością?

Prezes PK: stawki za wodę od kilku lat ustalają Wody Polskie, Gmina nie ma z tym nic wspólnego. Przedsiębiorstwo daje propozycje taryf. Taryfy są na trzy lata. Te podwyżki, które będą teraz w lipcu były ustalone już dwa lata temu.

Przewodniczący Rady Gminy: wcześniej rozmawialiśmy już wielokrotnie o nowej siedzibie Przedsiębiorstwa. Czy w związku z problemami, jakie ma teraz przedsiębiorstwo, m.in. rurociąg do Orłowa, ta sprawa jest nadal priorytetem dla PK? W jaki sposób przedsiębiorstwo sfinansuje budowę nowej siedziby?

Prezes PK: na tą chwilę to odeszło w czasie. Teraz priorytetem jest budowa rurociągu do Orłowa, później studnia w Gorzewie. Na kiedy? Nie wiem. W późniejszym czasie musimy też pomyśleć o stacji w Ryczywole, bo studnie też już mają wiele lat.

Radna Figiel: co z zagospodarowaniem białej szkoły? Bo aż żal patrzeć. To majątek PK. Co z tym dalej?

Prezes PK: przedsiębiorstwo ma wiele potrzeb inwestycyjnych, bez kredytu remont białej szkoły by się nie udał. Inwestować w szkołę, która nie przyniesie żadnych zysków dla PK, a jednocześnie zadłużać spółkę, jest bezcelowe. Problem jest wielki. Nie mam na to pomysłu, bo nie mamy na to środków.

Przewodniczący Rady Gminy: problem białej szkoły będzie w kolejnych latach dość duży, tak samo w przypadku innych budynków gminnych. Łatwiej jest budować nowe budynki. Widzimy też problem ze starą halą sportową. Zakończenie działalności tej hali

spowodowało wygaśnięcie wszystkich pozwoleń i brak możliwości jej użytkowania. Wznowienie działalności niesłoby za sobą wielkie koszty. Tak jest też w przypadku białej szkoły.

Prezes PK: chce tylko uspokoić mieszkańców Orłowa, że zrobimy wszystko, aby woda w ich miejscowości była.

Przewodniczący Rady Gminy: dziękujemy Panu Prezesowi. Życzymy samych udanych inwestycji.

Ad. 4

Brak uwag do protokołu.

Głosowano w sprawie:

Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesji.

Wyniki głosowania

ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2

Wyniki imienne:

ZA (13)

Barbara Boch , Karolina Boch , Szymon Chmielewski , Andrzej Cybort , Bogumiła Figiel , Marian Głów , Łukasz Krzyśko , Leszek Malmur , Genowefa Nędza , Monika Olech , Adam Sobociński , Bogumiła Szycha , Roman Trzęsimiech

NIEOBECNI (2)

Tomasz Kaczmarek , Andrzej Pacholczak.

Ad. 5

Przewodniczący Rady Gminy przedstawił informację z działalności międzysesyjnej, która stanowi **Załącznik Nr 1** do protokołu.

Ad. 6

Pan Wójt przedstawił sprawozdanie z działalności międzysesyjnej, które stanowi **Załącznik Nr 2** do protokołu.

Radny Sobociński: akt notarialny, czemu służył? Czy spotkanie z komendantem dotyczyło zakupu samochodu dla OSP? Kiedy jednostka otrzyma samochód?

p. Wójt: akt notarialny dotyczył zakupu przez mieszkańca mieszkania komunalnego. Jeśli chodzi o rozmowę z Komendantem PSP, dotyczyła spraw technicznych samochodu. Efektem tej rozmowy jest dzisiejsze zabezpieczenie środków w budżecie Gminy, które zabezpieczamy w wysokości kwoty dofinansowania. Żeby przystąpić do procedury przetargowej musieliśmy podjąć decyzję o zabezpieczeniu tych środków.

Radna Olech: jak wygląda teraz sytuacja z obiektami sportowymi? Czy są już czynne? Chciałam też dopytać o efekt rozmów odnośnie cmentarzy żydowskich?

p. Wójt: jeśli chodzi o obiekty sportowe, działamy zgodnie z wytycznymi rządu. Uruchomiono obiekty dla organizacji i klubów sportowych. Kluby działają na określonych zasadach. Co do cmentarza żydowskiego, chcemy to sfinalizować w tym roku. To jest kawałek historii, dlatego chcemy to upamiętnić. To będą działania niezbyt kosztowne. Jest wykonany plan cmentarza. Będą macewy osób, które spoczywają na tym cmentarzu, ale tylko tych potwierdzonych. Gmina do tej pory nie była w to zaangażowana, ale będzie skierowana do nas prośba, aby postawić tam lampę.

Radna Barbara Boch: czy mógłby Pan Wójt przybliżyć sprawę remontu remizy w Lipie?

p. Wójt: było spotkanie w tej sprawie, ale nie wiem czy temat jest nadal aktualny. Rozmawialiśmy o dodatkowym wyposażeniu, m.in. wymianie grzejników.

Radny Chmielewski: temat jest nieaktualny. Była szansa na dofinansowanie w wysokości 29.000 zł, ale otrzymaliśmy informację, że nie będzie tego dofinansowania. Będziemy próbować w następnym roku.

Radny Sobociński: czy grunt pod cmentarzem jest gminny? Bo mam dokumenty, które wskazują, że to nie są nasze grunty.

p. Wójt: to zostało skomunalizowane ale sprawdzimy to.
Nie zgłoszono więcej pytań.

Ad. 7

Radna Figiel - Przewodnicząca Komisji Oświaty, Kultury, Sportu i Spraw Społecznych przedstawiła sprawozdanie z posiedzeń komisji w okresie międzysesyjnym- **Załącznik Nr 3.**

Radny Malmur - Przewodniczący Komisji Rolnej i Ochrony Środowiska przedstawił sprawozdanie z posiedzeń komisji w okresie międzysesyjnym- **Załącznik Nr 4.**

Radna Karolina Boch- Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej przedstawiła sprawozdanie z posiedzeń komisji w okresie międzysesyjnym- **Załącznik Nr 5.**

Ad. 8

Sekretarz Gminy- p Janina Feldmann przedstawiła sprawozdanie z Programu współpracy Gminy Ryczywół z organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami prowadzącymi działalność pożytku publicznego za 2019 roku.

Nie zgłoszono pytań.

Ad. 9

Brak interpelacji.

Ad. 10

Przewodniczący Rady Gminy przedstawił projekt uchwały Nr XVIII/147/2020 w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego Gminnego Ośrodka Kultury za 2019 rok

Dyrektor Gminnego Ośrodka Kultury- p. Anna Nowicka przedstawiła sprawozdanie z działalności GOK za 2019 rok.

Radny Sobociński: patrzę na to sprawozdanie. Porównując z rokiem poprzednim, dane są szokujące. Na środkach trwałych różnica wynosi ok. 10.000 zł. Na wynagrodzeniach podwyżka wynosi ok. 25.000 zł. Tak duże różnice a brakuje dokładnych wyjaśnień. Przeciętna osoba nie musi tego rozumieć.

Dyrektor GOK: sprawozdania mają to do siebie, że trudno się połapać. Sprawozdanie zostało wykonane tak jak w latach poprzednich. Tak są budowane sprawozdania. Poproszę księgową o wytłumaczenie.

Księgowa GOK: jeśli chodzi o środki trwałe, dokonano korekty wartości prawa użytkowania wieczystego działki, na której stoi GOK. Ściągnięto też umorzenia z poprzednich lat.

Przewodniczący Rady Gminy: czy w pochodnych wynagrodzeń są też wynagrodzenia za koncerty?

Księgowa GOK: nie, koncerty są w usługach. Zwiększenia na wynagrodzenia spowodowane były zwiększeniem zatrudnienia o ¼ etatu oraz wzrostem wynagrodzeń w związku ze wzrostem wynagrodzenia minimalnego. Musieliśmy też zapewnić środki w budżecie dla pracownicy, która była na urlopie macierzyńskim, bo nie wiedzieliśmy, co dalej poczyni.

Radny Sobociński: dlatego proszę, aby umieszczać bardziej szczegółowe informacje w sprawozdaniach.

Dyrektor GOK; zostałam zatrudniona na takich samych warunkach, co poprzedni dyrektor.

Nie zgłoszono więcej pytań.

Głosowano w sprawie:

Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego Gminnego Ośrodka Kultury za 2019 rok.

Wyniki głosowania

ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2

Wyniki imienne:

ZA (13)

Barbara Boch , Karolina Boch , Szymon Chmielewski , Andrzej Cybort , Bogumiła Figiel , Marian Głów , Łukasz Krzyśko , Leszek Malmur , Genowefa Nędza , Monika Olech , Adam Sobociński , Bogumiła Szychta , Roman Trzęsimiech

NIEOBECNI (2)

Tomasz Kaczmarek , Andrzej Pacholczak

Ogłoszono 10 minut przerwy.

Po przerwie wznowiono obrady sesji.

Ad. 11

Przewodniczący Rady Gminy przedstawił projekt uchwały Nr XVIII/148/2020 w sprawie zmian w budżecie gminy na 2020 rok.

Pani Skarbnik przedstawiła zmiany w budżecie Gminy na 2019 rok.

Przewodniczący Rady Gminy: jedna z większych zmian w budżecie to zwiększenie środków na inwestycję „Szatnia na medal”. Najniższa oferta z przetargu opiewa na kwotę 445.000 zł netto, czyli 547.350 brutto. Komisja Rewizyjna analizowała przebieg inwestycji świetlicy wiejskiej w Lipie. Inwestycja bez III etapu wyniosła 1.307.557,00 zł. To duże koszty. Na Szatnie na medal Gmina otrzyma 100.000 zł dofinansowania, Gmina jest na drugim miejscu w rankingu. W ubiegłym roku również udało nam się pozyskać dofinansowanie, ale kwota z przetargu wynosiła 700.000 zł, więc zrezygnowaliśmy z realizacji tego zadania. Moim zdaniem jest potrzeba rozbudowy tej inwestycji. Szatnia w poprzednim projekcie wynosiła 150.000 zł. Ale nie spełniała wymogów, co do wielkości. Zgodnie z PZPN szatnie nie mogą być mniejsze niż 25m². Lipski Klub Sportowy awansował do A klasy. Aby wystartować w rozgrywkach, musi uzyskać licencję. Licencje uzyskują tylko jeśli będą spełniać wymogi. W innym razie nie będą mogli przystąpić do rozgrywek. Chcemy te szatnie dostosować też na potrzeby osób niepełnosprawnych. Budynek będzie wyposażony we wszystkie niezbędne elementy. Od początku kadencji borykamy się z tą inwestycją, ale jeśli dziś zabezpieczymy te środki, to chcielibyśmy w tym roku zakończyć to całkowicie. Co do dofinansowania dla OSP na zakup samochodu strażackiego, OSP złożyło wniosek do Komendanta PSP o pozyskanie nowego samochodu. Wiemy, że dofinansowanie zostanie przyznane na 600 samochodów. Strażacy stworzyli zbiórkę na zakup samochodu. Musimy być świadomi, że jeśli nie zabezpieczymy środków, nie uda się tego zrealizować, bo jest tylko 5 firm, które produkują samochody strażackie. I w grudniu może tych samochodów zabraknąć. Chcemy zabezpieczyć 300.000 zł na ten cel, jeśli uda się pozyskać 400.000 zł, uda nam się zakupić samochód dla OSP.

Radny Chmielewski: od kilku dni czekamy na informacje czy jesienią uda nam się wystartować z rozgrywkami w tej lidze, do której awansowaliśmy. Będziemy wnioskować o licencję. Co do przetargu, kwota jest szokująca. Jeśli dziś radni podejmą decyzję o niezabezpieczeniu środków, to nie będziemy grać od jesieni. Dojdzie do tego, że klub się rozwiąże, a 25 lat tradycji przepadnie. Chcemy też zrobić ogrodzenie boiska, ale we własnym zakresie. Proszę o przychyłność, bo w przyszłym roku nie będzie już po co tego robić.

Radny Trzęsimiech: byłem przekonany, że w kwestii Lipy nic mnie już nie zaskoczy. Ale wczorajsza informacja zmieniła moje podejście, co do tej kwestii. Problem pojawił się od samego początku, w 2018 roku. Zabrakło konsekwencji, informacji, że są pewne problemy. Byłem przekonany, że na początku kadencji uda nam się to zakończyć. Ta inwestycja to przykład, jak z publicznych pieniędzy nie wykonywać remontów. Ta kwota przeraża mieszkańców. Inaczej wyobrażałem sobie dzisiejszą rozmowę po wczorajszym otrzymaniu

informacji, że taka wyszła kwota z przetargu. Być może udałoby nam się sensownie z tego wyjść. Wczorajsze dodanie tej kwoty do uchwały budżetowej zakończyło wszelkie dyskusje. Zostaliśmy postawieni przed faktem dokonanym, bo uchwała przejdzie większością głosów. Uważam, że ta szatnia jest potrzebna ale w granicach rozsądku. Tłumaczymy, że zabiorą dofinansowanie, że licencji klub nie dostanie. Nie wiem, co z tym zrobić. Myślałem, że będą wyłożone wszystkie błędy od początku trwania tej sprawy i podejmiemy wspólną decyzję, jak wyjść z twarzą z tej sytuacji. To jest obiekt nietrwale związany z gruntem, z tzw. płyty obornickiej, poliuretanowej.

Przewodniczący Rady Gminy: jest to obiekt trwale związany z gruntem, z pozwoleniem na budowę, na fundamencie. Jest to płyta trwała. Mówi się, że taka płyta ma lepszy współczynnik ciepła niż budynek mieszkaniowy.

Radny Trzęsimiech: sądzi Pan, że płyta poliuretanowa będzie lepsza? W 2009 roku kwota, jaką zamierzano przeznaczyć na szatnie to 90.000 zł. Dziś jest to prawie 600.000 zł. Ja apeluję, żeby dziś nie podejmować tej uchwały i rozsądnie się zastanowić, co z tym dalej zrobić. Pokazać nam Radnym oraz mieszkańcom, jak ta inwestycja przebiegała od 2016 roku, żeby nie popełniać więcej błędów. Chce jeszcze zapytać o „Salę pod Lipą” w zadaniach majątkowych.

Przewodniczący Rady Gminy: sołectwo Lipa złożyła wniosek do Pięknieje Wielkopolska Wieś. Będą to środki na zagospodarowanie terenu przy świetlicy. Nie znam szczegółów.

Przewodniczący Rady Gminy odczytał protokół z Komisji Rewizyjnej, na której analizowano inwestycje rozbudowy świetlicy wiejskiej w Lipie.

p. Wójt: nie mamy nic do ukrycia, co do planów inwestycyjnych. Realizujemy wszystko zgodnie z wytycznymi. Cena przeraża, bo jest duże wyposażenie m.in. sanitarne. Szatnia musi być zgodna z wymogami. W ubiegłym roku kwota była jeszcze wyższa. Zmieniliśmy projekt i kwota się zmniejszyła, ale i tak nas nie zadowala. Chcemy to jednak zrobić żeby już zakończyć tą inwestycję.

Radny Trzęsimiech: jaką mieliście wiedzę we wrześniu 2019 r, skoro wtedy planowana kwota wynosiła 90.000 zł + dofinansowanie, a teraz 600.000 zł? Czy wtedy ten projekt spełniał wymogi sanitarne?

Przewodniczący Rady Gminy: pierwotny projekt być może nie do końca spełniał wymogi sanitarne. Dlaczego była taka kwota? Taka była zabezpieczona kwota w budżecie Gminy. Mogliśmy się spodziewać, że ta kwota nie wystarczy. Przy budowie hali też planowana kwota wyniosła 4.000.000 zł, a skończyło się na 9.000.000 zł.

Radny Trzęsimiech: teraz jest różnica 90.000 a 600.000 zł. Mogliśmy już we wrześniu określić, jaką kwotę trzeba będzie przeznaczyć na ten cel. Teraz jest sytuacja podbramkowa, bo jak nie zrobimy to Klub nie otrzyma licencji. Nie chce żeby po dzisiejszej sesji ktoś mówił, że przez nas klub się rozwiąże.

Przewodniczący Rady Gminy: w ubiegłym roku sytuacja finansowa nie pozwalała nam na zabezpieczenie większej kwoty na tą inwestycje. Dlatego zabezpieczono 90.000 zł. W Ujściu 2 lata temu taka szatnia kosztowała 80.000 zł, a jest sporo mniejsza. Stąd też taka kalkulacja. Kotłownia przy świetlicy w Lipie spełnia wszystkie wymogi. Jedyny problem jest w tym, że ciepła woda jest tylko z pieca. To duży błąd, bo trzeba palić cały czas. Dziś mamy zdecydować, czy budować dalej. Gdybyśmy ją wybudowali w pierwotnym planie, nie spełniałaby wymogów.

Radny Chmielewski: kwota przetargowa wynosi ok. 550.000 zł, ale pamiętajmy, że 100.000 zł będzie z dofinansowania.

Radna Barbara Boch: chcę przedstawić to z innej strony. Zależy nam na rozbudowie szatni dla młodych piłkarzy. Zapomnieliśmy o strażakach. Z rozbudowy szatni strażacy pozyskają 2 pomieszczenia. Teraz nie mają się gdzie przebierać. Jestem przerażona, że Lipa nie otrzyma tego dofinansowania w kwocie 29.000 zł, bo te środki byłyby bardzo potrzebne. Zbadamy tą sprawę.

Radna Szychta: też jestem za tym, aby w końcu zakończyć tą inwestycję, aby wszyscy byli zadowoleni. Chcę zapytać o te wolne środki, z których mają pochodzić te środki finansowe. Skąd one się wzięły?

p. Skarbnik: z wolnych środków.

Radna Szychta; ale skąd? Jak w ciągu miesiąca znalazło się 800.000 zł ?

Przewodniczący Rady Gminy: po utworzeniu sprawozdania finansowego za 2019 rok okazało się, że jest wolna kwota środków.

Radna Szychta: czyli na początku roku znamy kwotę wolnych środków?

Przewodniczący Rady Gminy: nie, na koniec kwietnia.

Radna Szychta: 29.04 wykorzystujemy wolną kwotę w wysokości 1.300.000 zł, po miesiącu kolejne kilkaset tysięcy.

p. Skarbnik: w uchwale budżetowej pokazujemy tylko rozdysponowane wolne środki. Informację o wysokości wolnych środków pokazujemy w sprawozdaniu finansowym, które przekazujemy Państwu 31.03.2020 roku.

Radna Szychta: to proszę powiedzieć, czego nie wykonano i dlaczego?

Przewodniczący Rady Gminy: to już będziemy dyskutować przy udzielaniu absolutorium.

Radna Szychta: może warto te wolne środki przeznaczyć na targowisko?

Przewodniczący Rady Gminy: na targowisko to kwota ok. 2.000.000 zł. Skończyły się dofinansowania na budowę targowisk, z których można było uzyskać 63,63 % dofinansowania.

Radna Szychta: budowa targowiska czy też remontowanie budynków służy wszystkim mieszkańcom. Inwestycja w Lipie służy małej liczbie osób, bo 26 graczom. Jak to się ma do dróg, targowiska, które służą wszystkim? Też bym chciała, żeby jak najwięcej było robione w mojej miejscowości. Chciałabym chodnik na Os. Parkowym, żeby nie trzeba było chodzić ulicą.

Przewodniczący Rady Gminy: ta sprawa jest w trakcie, czekamy na komunalizację.

Radna Szychta: ul. Leśna na jakim etapie jest?

Przewodniczący Rady Gminy: projekt będzie wykonany do końca sierpnia.

Radna Szychta: stąd tyle pytań bo nie jesteśmy informowani. Patrzę całościowo na całą Gminę.

Przewodniczący Rady Gminy: my też patrzemy na potrzeby całej Gminy. Myślimy też o remoncie mostu w Wiardunkach. Nie patrzemy przez pryzmat pochodzenia radnego i danego okręgu.

Radny Trzęsimiech: cieszę się, że patrzy Pan na potrzeby całej Gminy. Most w Wiardunkach, remont był zapisany w zadaniach majątkowych. Potem kwota została zmniejszona, nie można było tego zrobić.

p. Skarbnik: w ubiegłym roku została wykonana ekspertyza. Okazało się, że wystarczy remont. Dlatego zdjęto to z zadań majątkowych.

Radny Trzęsimiech: dlaczego prace przy remoncie mostu nie zostały wykonane na tzw. wypasie? Bo tak teraz będzie w Lipie, a na moście w Wiardunkach będzie tylko kosmetyka.

Przewodniczący Rady Gminy: ekspertyza pokazała, że wystarczy tylko remont, a później jak nie spełni wymogów to przebudowa ok. 2.000.000 zł.

Radny Trzęsimiech: ale po remoncie most nie zmieni swojego tonażu. Każdy przejazd większym pojazdem to złamanie prawa. Szatnia w Lipie budowana jest dla małej grupy osób, natomiast nie patrzemy na most w Wiardunkach, z którego korzysta o wiele więcej osób.

Przewodniczący Rady Gminy: nie jestem ekspertem, posiłkuje się ekspertyzą. Są zalecenia, żeby najpierw wykonać remont. Nie posiadamy też na ten moment pozwolenia na budowę, a to może trwać do 1,5 roku. A remont wykonamy w tym roku.

Radny Chmielewski: ten klub nie zrzesza tylko mieszkańców Lipy, ale też Ryczywołu, Orłowa. Nie tylko im będzie służyć. Zapraszamy na rozgrywki. W ubiegłym roku mieliśmy trzyfrową publiczność.

Radny Sobociński: proszę, żeby zmiany w budżecie nie były przysyłane w ostatniej chwili, bo my też pracujemy. Nie mamy czasu, żeby się zapoznać.

Przewodniczący Rady Gminy: w poprzedniej kadencji zmiany były w trakcie sesji, nie było możliwości, żeby się zapoznać, więc teraz jest o wiele lepiej.

Radny Sobociński: Radny Chmielewski twierdził, że kwota 1.300.000 zł jest ogromna i warto byłoby wybudować nową świetlicę. Teraz kontener kosztuje 570.000 zł, a przychodnia 650.000 zł. Mówił Pan, że ta kwota jest bardzo wysoka. Jakie to ma teraz odzwierciedlenie?

Przewodniczący Rady Gminy: nie wiem, jaka była powierzchnia przychodni, ale kwota była na pewno większa- ok. 800.000 zł. Szatnie budujemy taniej, bo powierzchnia jest większa. W poprzedniej kadencji był Pan w grupie, która zdecydowała o wybudowaniu przychodni. Ja nadal twierdzę, że ta inwestycja jest przedmuchana.

Radny Sobociński: krytykował Pan wszystkie inwestycje.

Przewodniczący Rady Gminy: nie krytykowałem wszystkich inwestycji. Na dzień dzisiejszy musimy podjąć decyzję, czy chcemy zakończyć inwestycje w Lipie.

Radny Sobociński: łatwo krytykować inwestycje poprzedniej kadencji, bo był Pan w opozycji.

Przewodniczący Rady Gminy: jak był temat hali to Pana zdanie było takie, żeby było na bogato. Tak też było przy drodze w Wiardunkach.

Radny Trzęsimiech: idzie Pan w stronę polityki. Droga w Wiardunkach była na bogato dla bezpieczeństwa. To Państwo w kampanii wyborczej poruszali temat ośrodka, to Państwo mówiliście, że mieszkańców się zmusza, żeby się przepisywali do przychodni w Ludomach. Ośrodek jest bardzo potrzebny, bo przynajmniej ludzie nie stoją już w kolejkach, tylko przyjmowani są normalnie.

Przewodniczący Rady Gminy: w ośrodek dalej inwestujemy, bo zakładaliśmy tam klimatyzację.

p. Wójt: chciałbym usłyszeć to nagranie, gdzie mówiłem o przychodni w Ludomach. Wiem, co mówiłem w kampanii. Mogliśmy mówić, że ta inwestycja jest przesadzona, ale na pewno nic nie mówiliśmy o przepisywaniu się. Chciałbym też usłyszeć o tym moście. Jak się zmieniła sytuacja mostu przez ten jeden rok? W gazecie pojawił się już artykuł, że most się sypie. Jeżdżę tam rowerem i nie zauważyłem żadnych zmian. Jakie były starania w poprzedniej kadencji, żeby coś z tym zrobić? Zrobiliśmy ekspertyzę, żeby zbadać sytuację. Nawet jeśli zdjęliśmy środki finansowe na ten cel to jednak chcemy remont zrobić.

Radny Trzęsimiech: popękały barierki. Byłem w ekipie trzymającej władzę, która doprowadziła do budowy drogi i zatoczki autobusowej. Co do przychodni w Ludomach, nagranie prześlę po sesji.

Radna Nędza: przy budowie szatni zaplecze sanitarne jest najważniejsze, bo inaczej sanepid nie dopuści do użytkowania.

Radna Olech: czy to dofinansowanie na pewno będzie?

Przewodniczący Rady Gminy: jesteśmy zakwalifikowani, nie przesłali jeszcze tylko promesy.

Radny Sobociński: na zakup samochodu dla OSP w lutym zabezpieczono 300.000 zł, teraz kolejne 300.000 zł. Czy w tym roku będzie wiadomo, że to dofinansowanie będzie?

Przewodniczący Rady Gminy: nie zostanie podpisana umowa na zakup samochodu, dopóki nie otrzymamy dofinansowania.

Nie zgłoszono więcej pytań.

Głosowano w sprawie:

Podjęcie uchwały w sprawie zmian w budżecie gminy na 2020 rok.

Wyniki głosowania

ZA: 9, PRZECIW: 1, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 3, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2

Wyniki imienne:

ZA (9)

Barbara Boch , Karolina Boch , Szymon Chmielewski , Andrzej Cybort , Bogumiła Figiel ,

Marian Główny, Łukasz Krzyśko, Leszek Malmur, Genowefa Nędza

PRZECIW (1)

Roman Trzęsimiech

WSTRZYMUJĘ SIĘ (3)

Monika Olech, Adam Sobociński, Bogumiła Szychta

NIEOBECNI (2)

Tomasz Kaczmarek, Andrzej Pacholczak

Ad.12

Przewodniczący Rady Gminy przedstawił projekt uchwały Nr XVIII/149/2020 w sprawie zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej Gminy Ryczywół na lata 2020 – 2028.

Pani Skarbnik przedstawiła zmiany w WPF.

Nie zgłoszono pytań.

Głosowano w sprawie:

Podjęcie uchwały w sprawie zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej Gminy Ryczywół na lata 2020 – 2028.

Wyniki głosowania

ZA: 9, PRZECIW: 1,WSTRZYMUJĘ SIĘ: 3, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2

Wyniki imienne:

ZA (9)

Barbara Boch, Karolina Boch, Szymon Chmielewski, Andrzej Cybort, Bogumiła Figiel, Marian Główny, Łukasz Krzyśko, Leszek Malmur, Genowefa Nędza

PRZECIW (1)

Roman Trzęsimiech

WSTRZYMUJĘ SIĘ (3)

Monika Olech, Adam Sobociński, Bogumiła Szychta

NIEOBECNI (2)

Tomasz Kaczmarek, Andrzej Pacholczak

Ad. 13.

Przewodniczący Rady Gminy przedstawił projekt uchwały Nr XVIII/150/2020 zmieniającej uchwałę w sprawie zwolnienia z podatku od nieruchomości niektórych grup przedsiębiorców w celu złagodzenia skutków gospodarczych epidemii.

Nie zgłoszono pytań.

Głosowano w sprawie:

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie zwolnienia z podatku od nieruchomości niektórych grup przedsiębiorców w celu złagodzenia skutków gospodarczych epidemii.

Wyniki głosowania

ZA: 13, PRZECIW: 0,WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2

Wyniki imienne:

ZA (13)

Barbara Boch, Karolina Boch, Szymon Chmielewski, Andrzej Cybort, Bogumiła Figiel, Marian Główny, Łukasz Krzyśko, Leszek Malmur, Genowefa Nędza, Monika Olech, Adam Sobociński, Bogumiła Szychta, Roman Trzęsimiech

NIEOBECNI (2)

Tomasz Kaczmarek, Andrzej Pacholczak

Ad. 14

Przewodniczący Rady Gminy przedstawił projekt uchwały Nr XVIII/151/2020 w sprawie przyjęcia programu opieki nad bezdomnymi zwierzętami oraz zapobiegania bezdomności wśród zwierząt na 2020 r.

Głosowano w sprawie:

Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia programu opieki nad bezdomnymi zwierzętami oraz zapobiegania bezdomności wśród zwierząt na 2020 r. (zmiana)..

Wyniki głosowania

ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2

Wyniki imienne:

ZA (13)

Barbara Boch , Karolina Boch , Szymon Chmielewski , Andrzej Cybort , Bogumiła Figiel , Marian Głów , Łukasz Krzyśko , Leszek Malmur , Genowefa Nędza , Monika Olech , Adam Sobociński , Bogumiła Szychta , Roman Trzęsimiech

NIEOBECNI (2)

Tomasz Kaczmarek , Andrzej Pacholczak

Ad.15

Przewodniczący Rady Gminy przedstawił projekt uchwały Nr XVIII/152/2020 w sprawie udzielenia bonifikaty od ceny nieruchomości zbywanej w drodze bezprzetargowej.

Nie zgłoszono pytań.

Głosowano w sprawie:

Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia bonifikaty od ceny nieruchomości zbywanej w drodze bezprzetargowej.

Wyniki głosowania

ZA: 13, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, NIEOBECNI: 2

Wyniki imienne:

ZA (13)

Barbara Boch , Karolina Boch , Szymon Chmielewski , Andrzej Cybort , Bogumiła Figiel , Marian Głów , Łukasz Krzyśko , Leszek Malmur , Genowefa Nędza , Monika Olech , Adam Sobociński , Bogumiła Szychta , Roman Trzęsimiech

NIEOBECNI (2)

Tomasz Kaczmarek , Andrzej Pacholczak.

Ad.16

p. Wójt: padły wątpliwości, co do terenu pod cmentarzem. Teren jest Gminy. Druga sprawa to targowisko. Sprawa zaczęła się od informacji od Prezesa GS, że teren pod targowiskiem jest w trakcie sprzedaży. Zaczęliśmy szukać terenu pod plac handlowy. Zdecydowaliśmy, że dobry będzie teren za stacją kolejową. Nie możemy tam zrobić targowiska, bo w akcie notarialnym mamy zapis, że możemy to wykorzystać tylko pod cele parkingowe. Niestety poszła skarga do sanepidu i nie możemy sprzedawać artykułów spożywczych, bo musielibyśmy mieć toalety, pomieszczenie sanitarne. Dlatego myślimy, co dalej. Powrotu na ten teren nie ma, bo nowy właściciel chce tam inwestować.

Przewodniczący Rady Gminy: Urząd Gminy i Przewodniczący Rady Gminy jest dostępny dla radnych. Czasami wystarczy zadzwonić i porozmawiać i nie byłoby tych wszystkich niezgodności.

Radny Sobociński: czy jest inna uchwała odnośnie cmentarza oprócz tej z 2006 roku? mam jeszcze pytanie o ul. Czarnkowską 43. Mieszkaniec złożył wniosek o postawienie wiaty do drewna.

p. Wójt: działka pod cmentarzem należy do Gminy. Odnośnie ul. Czarnkowskiej tam był budynek gospodarczy, do którego nikt nie chciał się przyznać. Ten budynek był do rozbiórki, więc jako Gmina to zrobiliśmy. Nikt z mieszkańców nie przejmował się, gdy budynek był do rozbiórki. Po rozbiórce już zgłosił się mieszkaniec, który powiedział, że teraz nie ma pomieszczenia na opał, a inny mieszkaniec chce w to miejsce postawić garaż.

Radny Sobociński: to przynależało do dwóch mieszkań, ale nie mogli z tego korzystać. Pomimo to podatek za to płacili.

p. Wójt: proszę zapytać, czy chcieli partycypować przy rozbiórce? Nikt nie chciał.

Radny Sobociński: czy mieszkańcom, którzy płacą podatek za grunty, nie należy się miejsce? Może warto im pokazać miejsce, gdzie mogliby coś postawić.

p. Wójt: mogą postawić ale akurat nie w tym miejscu.

Radna Figiel: do Urzędu wpłynęła odpowiedź na pytania komisji Oświaty, Kultury, Sportu i Spraw Społecznych po wizycie w schronisku Azorek. Okazuje się, że odłowiono 8 psów i ich już nie ma. Więc nie powinniśmy ponosić żadnych kosztów.

Przewodniczący Rady Gminy: ale są jeszcze psy z pozostałych lat.

Radna Figiel pokazała radnym odpowiedź schroniska.

Radna Figiel: napisano, że ze względu na ochronę danych osobowych nie mogą nam podać numerów chipów psów. W Wyrokach sądów pisze, że chipowanie jest obowiązkowe. Jak pojechaliśmy do schroniska, nie byli w stanie nam wskazać, które psy są nasze. Powinniśmy się na tym skupić i być może koszty byłyby mniejsze. Druga sprawa to oświata. Słuchając wypowiedzi Dyrektorów doszłam do wniosku, że nie we wszystkich placówkach prawidłowo prowadzona jest polityka kadrowo- administracyjna. Powinniśmy jako Komisja wypracować wspólne stanowisko i się tym zająć, bo za dużo jest niewiadomych.

p. Wójt: wczoraj mieliśmy szkolenie z arkusza organizacyjnego. Nie zauważyłem, żebyśmy odbiegali z liczbą zatrudnionych osób w placówkach w porównaniu do innych. Ten przerost jest spowodowany organizacją pracy. Proponuje zorganizować spotkanie w tym temacie.

Radny Trzęsimiech: cenie sobie dobry humor Przewodniczącego. Chodzi mi o to, że 29.04 na sesji nie wspomnieliście Państwo o targowisku, a może udałoby się wypracować wspólne stanowisko. O sytuacji z terenami zielonymi też nie było mowy.

p. Wójt: jeśli chodzi o tereny zielone, epidemia zaskoczyła wszystkich. Nikt nie wie, kiedy to się skończy. Dlatego byliśmy ostrożni. Było dużo nieporozumień, bo sołtysi nie chcieli, by nasz pracownik kosił. Kontakt z sołtysami jest stały. Musieliśmy podejmować takie decyzje, bo mamy zachwiane dochody. Od poniedziałku zaczynają się spotkania z sołtysami, żeby ustalić wspólne działania.

Przewodniczący Rady Gminy: chcę podziękować radnym za pomoc w zakupie materiałów dla przychodni. Jednocześnie chcę też poinformować, że sesje będą się odbywać w piątki.

Nie zgłoszono więcej pytań.

Ad.17

Przewodniczący Rady Gminy podziękował wszystkim za udział w obradach i zamknął XVIII Sesję Rady Gminy. Obrady zakończyły się o godzinie 13:55

Protokołowała: A. Kasperska